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Chovanec hájí  
daňovou Kobru
Mezi ministry financí 
a vnitra Andrejem Babišem 
a Milanem Chovancem to 
opět skřípe. Po loňském 
sporu kvůli reorganizaci 
policie začali veřejně řešit 
ještě větší posílení pravo-
mocí Celní správy, než zís-
kala loni. Poslanci nejsou 
návrhu nakloněni. str. 2

PPF přehodnocuje  
plány v Pařížské
Nejbohatší Čech Petr Kell-
ner upravil svůj develo-
perský plán na přestavbu 
historické nemovitosti 
v prestižní Pařížské ulici. 
Dům číslo 22 se nakonec 
nezmění na luxusní byty, 
ale na kanceláře. str. 5

Toshiba zvažuje útlum 
jaderného byznysu
Česko může přijít o jednoho 
z potenciálních dodavatelů 
nových bloků pro jaderné 
elektrárny v Dukovanech 
a Temelíně. Japonská Toshi-
ba, které patří i americký 
výrobce jaderných reaktorů 
Westinghouse, možná s bu-
dováním nových elektráren 
skončí. str. 8

Krátce

Senátor  
ze zámku
každá generace by měla  
pro svou zemi něco  
udělat, říká politik 
tomáš czernin.

rozhovor

str. 12–13

miliony 
utopené ve víně
vlastnit vinařství patří 
k oblíbeným koníčkům 
podnikatelů. některým se 
to ale dost prodražuje.

byznyS

str. 7

9 771803 454307 1 7 2 8 7

PEtR němEC:

kdyby saddám Husajn 
zakázal vstup americkým 
občanům do iráku, nemohl 
být nikdy napaden američany 
a neměli bychom ty problémy, 
co máme.

twitter.com/e15news

banky šetří  
s penězi

V průměru na sedmi 
pobočkách ze sta 
se klienti domácích 
finančních obrů 
setkají s hotovými 
penězi už jen 
v automatech. 
Banky šetří 
a rozšiřují počty 
bezhotovostních 
poboček. Blíží 
se tak modelu 
nízkonákladových 
bank. byznyS / str. 6
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Dobré i zlé před volbami
Vláda začala po třech letech sršet novými nápa-
dy. Dostupnost potravin je jednou z podmínek pro 
důstojný život, vysvětluje ministr zemědělství Ma-
rian Jurečka (KDU-ČSL), proč by měl stát podpořit 
venkovské prodejny. Ministryně práce a sociálních 
věcí Michaela Marksová (ČSSD) zase mluví o dlou-
hodobém ošetřovném pro ty, kdo pečují o nemoc-
ného blízkého. Že by politické strany začaly psát 
předvolební programy?

Nejvyšší kontrolní úřad se vyjádřil k tomu, jak 
Ředitelství silnic a dálnic modernizovalo v letech 
2012 až 2016 dálnici D1. Celkem 19 z 21 staveb 
nabralo zpoždění kvůli nedostatkům v přípravě. 
Dodělávání projektů a průzkumů vyšlo na desítky 
milionů. ŘSD ani nezjišťovalo, jestli je zvolené 
řešení modernizace nejefektivnější možnost. A tak 
dále. Možná by bylo propříště v rámci úspory 
papíru lepší, kdyby NKÚ oznámil, co se kolem 
modernizace D1 udělalo dobře.

Poslanci budou hlasovat o novele zákona o ná-
rodních parcích. Senátoři z ní navrhují vypustit 
odstavec, podle kterého je cílem národního parku 
ochrana přírody. Ono to bylo neoriginální, vždyť 
národní parky slouží k ochraně přírody všude 
ve světě. Máme příležitost určit nový trend. 
Hlavním cílem národního parku napříště oficiálně 
bude ochrana zájmů místních dřevařů a hoteliérů.

Veřejnou debatu ovládly pindíky a panictví poli-
tiků. Je to zlé. Nenechme se ale mýlit, bude hůř.

n O sporném návrhu mi-
nisterstva financí ještě 
více posílit celníkům 
pravomoci bude jednat 
koaliční rada. Poslanci 
mu nejsou nakloněni.

Pavel Otto

Mezi ministry financí a vnit-
ra Andrejem Babišem (ANO) 
a Milanem Chovancem (ČSSD) 
to opět skřípe. Po loňském sporu 
kvůli reorganizaci policie začali 
veřejně řešit ještě větší posílení 
pravomocí Celní správy, než 
získala loni. 

Babiš nařkl vládního kolegu, 
že návrh blokuje. Chovancův 
úřad namítá, že by vedl k zá-
niku speciální jednotky poli-
cistů z Národní centrály proti 
organizovanému zločinu a právě 
celníků, která už třetím rokem 
úspěšně bojuje proti daňovým 
deliktům. Že má daňová Kobra 
výsledky, přitom šéf státní po-
kladny nepopírá.

Babišův záměr by navíc podle 
vnitra přinesl zbytečné náklady 
kolem 150 milionů korun ročně. 
Mimo jiné proto, že by bylo 

potřeba vytvořit 115 nových 
tabulkových míst. Finance návrh 
předloží koaliční radě. Podle po-
slanců by vyšetřovací kompeten-
ce měly zůstat jen policii.

„Změny, které Celní správa 
požaduje, by funkční systém 
spolupráce s policisty pokřivily 
a s velkou pravděpodobností by 
vyšetřování daňových a celních 
deliktů zkomplikovaly. 
Kromě toho by návrh 
ministerstva financí 
a Celní správy 
znamenal konec 
fungování velmi 
úspěšné daňové 
Kobry, kterou 
se Andrej Babiš 
chlubí,“ uvedla 
mluvčí vnitra 
Lucie Nováková.

Babiš před 
týdnem řekl, že 
jednotka za dobu svojí 
existence zabránila daňovým 
únikům za 7,66 miliardy korun. 
Nejúspěšnější byla v loňském 
roce, kdy státu zachránila téměř 
tři a půl miliardy. „Prioritou da-
ňové Kobry je ochrana státního 
rozpočtu, to byl samozřejmě 
i důvod jejího vzniku,“ připo-
mněl ministr. A vzápětí vytkl 

Chovancovi, že brání tomu, aby 
celníci získali ještě větší pravo-
moci. Konkrétně by stejně jako 
policisté dokončovali trestní 
řízení, tedy zahajovali stíhání 
podezřelých a podávali návrhy 
na obžaloby.

Naposledy se zástupci obou 
ministerstev a také nejvyššího 
žalobce a dolní komory parla-

mentu sešli minulé úterý. 
Babišův úřad argumen-

toval větší efektivi-
tou boje s daňový-

mi úniky, protože 
by odpadlo 
předávání spisů 
mezi policisty 
a celníky. Podle 
vnitra by však 

docházelo k pře-
krývání kom-

petencí, paralelní 
práci na totožných 

kauzách a přetahování 
policistů k celníkům.

Člen sněmovního výboru pro 
bezpečnost Ivan Gabal (za KDU-
-ČSL) při jednání upozornil 
na nechuť zákonodárců rozši-
řovat oprávnění pro objasňo-
vání a potírání trestné činnosti 
mimo policii. Za problém ozna-
čil i personální nároky.

Chovanec se pře 
s babišem  
o pravomoci celníků

Protagonisté dne

miloslav ludvík

ministr zDravotnictví

Jan dienStl

majitel vinařství třebívlice

benoît hamon

preziDentský kanDiDát

do zdravotnictví půjde o 3,5 miliardy 
ročně více, nicméně sociální demo-
kraté měli původně daleko štědřejší 
plány, které však neprosadili.

str. 3

Uhlobaron na svém vinařství 
každoročně prodělává desítky 
milionů. počítá však s tím, za tři 
roky chce být v provozním zisku.

str. 7

Jeho vítězství v boji o kandidáta 
levice na prezidenta notně 
zahýbalo kartami na francouzské 
politické scéně.

str. 10

Zápisník  
Adély Čabanové

Babišův záměr  
by podle vnitra přinesl 

zbytečné náklady kolem 

150
milionů korun ročně.

v proStoru bývalého hraničního přechodu Břeclav-dálnice D2 kontrolovali včera policisté autobusy 
a automobily mezinárodní kamionové dopravy. Šlo o akci zaměřenou na případné odhalení nelegální migrace. 
o výsledcích kontroly policie neinformovala. 

KontRola na hRaniCíCh
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n Stát přidá každo-
ročně 3,5 miliardy 
do veřejného zdravot-
nictví. Z původních 
plánů musela ČSSD 
slevit.

Adéla Čabanová

Vláda schválila navýšení 
plateb ze státního roz-
počtu do zdravotnictví 
do roku 2020. Stát má podle 
návrhu zaplatit každý rok 
o 3,5 miliardy korun více 
v rámci plateb za takzvané 
státní pojištěnce, mimo 
jiné důchodce, studenty, 
ženy na mateřské dovole-
né. V roce 2016 za ně platil 
63 miliard korun. Celkové 
příjmy zdravotního pojiš-
tění činí přes 250 miliard 
korun ročně.

„Mělo by to garantovat, 
že v příštích letech nebude 
nutné se každý rok doha-
dovat, jak se zvýší platby. 
Návrh přinese větší jistotu 

pacientům, ale i lékařům 
a sestrám,“ uvedl premiér 
Bohuslav Sobotka (ČSSD).

Navýšení státních pří-
spěvků do zdravotnictví 
pro roky 2019 a 2020 se má 
zakotvit v zákoně o pojist-
ném na zdravotní pojištění, 
novela míří do parlamentu. 
Součástí důvodové zprá-
vy k návrhu je i závazek 
navýšení plateb o stejných 
3,5 miliardy korun také 
v roce 2018, a to formou 
nařízení vlády.

O výši platby za státní 
pojištěnce v posledních 
letech rozhodovala vláda 
vždy na jeden rok dopředu. 
Novela přinese předvídatel-
nost do roku 2020.

Sociální demokraté 
museli ale ze svých původ-
ních plánů hodně slevit. 
Ministerstvo zdravotnictví 
ještě za minulého minis-
tra Svatopluka Němečka 
(ČSSD) navrhovalo zakotvit 
v zákoně trvalý vzoreček, 
podle kterého se měly plat-
by státu do zdravotnictví 

určovat i v dalších letech. 
Tím by se předvídatelnost 
zvýšila dlouhodobě. S tím 
ale nesouhlasil minis-
tr financí Andrej Babiš 
(ANO). Schválený návrh je 
výsledkem dohody Babi-
še s nynějším ministrem 
zdravotnictví Miloslavem 
Ludvíkem (ČSSD).

„V tuto chvíli to bylo ma-
ximum možného, co jsme 
mohli vyjednat,“ vysvětlil 
Ludvík. „Do budoucna ať to 
někdo řeší,“ dodal. 

Podle prezidenta České 
lékařské komory Milana 
Kubka je vládou schválené 
navýšení nedostatečné. „Je 
to lepší než nic, ale je nutné 
si uvědomit, že se bavíme 
o navýšení příjmů zdravot-
nictví ani ne o 1,5 procen-
ta,“ říká Kubek. „Očekával 
bych od pana ministra 
Ludvíka větší aktivitu smě-
rem k ministrovi financí 
Andreji Babišovi,“ dodal 
Milan Kubek.

 názory str. 14

zdravotnictví má na tři roky  
o přísun peněz postaráno
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od ledna příštího roku by měli mít důchodci nad 65 let a děti lepší 
ochranu před přespříliš vysokými náklady na doplatky na léky. 
vláda posílá do sněmovny novelu, podle které se roční limit pro děti 
do 18 let a seniory od 65 let sníží z 2500 na 1000 korun, u důchod-
ců od 70 let dokonce na 500 korun. při překročení tohoto limitu 
pojišťovny vracejí pojištěncům peníze, které za léky zaplatí navíc. 
ovšem do limitu se počítají jen „započitatelné“ doplatky. skutečné 
náklady nemocných mohou být vyšší, pokud neužívají nejlevnější 
lék ve skupině. v roce 2015 dosáhly ochranného limitu desetitisíce 
lidí, pojišťovny jim vrátily zhruba 100 milionů korun. po přijetí novely 
zdravotní pojišťovny vydají ročně asi o 440 milionů korun více.

nižší náklady na léky  
pro seniory

Výsledky prověrky Nejvyš-
šího kontrolního úřadu uka-
zují, že modernizace dálnice 
D1 se protáhla a prodražila 
kvůli nedostatkům při 
přípravě oprav.  NKÚ prově-
řoval poskytování, čerpání 
a použití peněz na moder-
nizaci D1 v období od roku 
2012 do června 2016. 

„Kontroloři zjistili, že 
19 z 21 staveb nabralo 
zpoždění kvůli nedostat-
kům v přípravě. Na zpož-
dění se podepsal například 
nedostatečný geotechnický 
průzkum. Ten byl důvodem, 
proč se navýšila výsledná 
cena čtyř staveb celkem 
o téměř 130 milionů korun 
a u dvou z nich byl příčinou 
ročního zpoždění,“ uvedla 
mluvčí NKÚ Olga Málková. 
„Pro pět staveb nechalo 
ŘSD zase zpracovat projek-
tovou dokumentaci o dva 

roky dříve, než si ujasnilo, 
jak D1 zmodernizovat,“ 
doplnila. Dokumentaci tak 
muselo ŘSD podle NKÚ ak-
tualizovat, což vedlo k navý-
šení nákladů i ke zpoždění.

Přepracování projektové 
dokumentace však podle 
ŘSD souvisí se zapraco-
váním zkušeností z první 
etapy oprav, které tak 
například pomohly zlep-
šit bezpečnost motoristů. 
„Výběr varianty provedení 
modernizace byl včasný 
a správný,“ sdělil mluv-
čí ředitelství Rýdl. Také 
podle něj nelze porovnávat 
ceny oprav jednotlivých 
úseků D1. „Vždy rozhoduje 
reliéf krajiny, geoprostředí 
uložení stavby, charakter 
terénu a v případě moderni-
zace dálnice i aktuální stav 
rekonstruovaného úseku,“ 
sdělil. /čtk/

Chyby při přípravě prodražují a brzdí 
modernizaci d1 

práCe na d1 Se protáhnou. Kontrola nKÚ ukazuje na někte-
ré nedostatky v přípravě rekonstrukcí české páteřní dálnice.
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výsledek 
vzp je 
v kladných 
číslech

Všeobecná zdravotní 
pojišťovna loni dosáhla 
kladného výsledku hos-
podaření 2,6 miliardy ko-
run. To je o více než dvě 
miliardy více, než kolik 
předpokládal zdravotně-
-pojistný plán na rok 
2016. Po jednání správní 
rady VZP to řekl její mís-
topředseda Jiří Skalický 
(za TOP 09). Důvodem 
je podle něj mimo jiné 
dobrý vývoj ekonomiky 
a vyšší příjmy pojišťovny.

Příjmy pojišťovny, kte-
ré se očekávaly zhruba 
158,8 miliardy korun, po-
dle Skalického byly vyšší 
a dosáhly 102 procent 
očekávané částky. Výdaje 
se naopak s plánem 
shodují, za celý rok dala 
pojišťovna na zdravotní 
služby 152,7 miliardy ko-
run. Na konci roku měla 
pojišťovna na běžném 
účtu 3,1 miliardy korun. 
/čtk/

Finance čekají přebytek 
na účtu
Ministerstvo financí 
očekává, že veřejné finance 
se za loňský rok dostanou 
do přebytku 0,5 procenta 
hrubého domácího pro-
duktu.  Ministerstvo pro le-
tošek zlepšilo odhad růstu 
ekonomiky v letošním roce 
na 2,6 procenta z listopa-
dových 2,5 procenta. Pro 
loňský rok úřad odhad 
také zlepšil na 2,5 procenta 
z předchozích 2,4 procenta. 

Obrana podepsala 
nákup pandurů 
Zástupci ministerstva 
obrany dnes podepsali 
smlouvu se společností 
Tatra Defence Vehicle 
na nákup 20 obrněných 
vozidel Pandur za 2,07 mi-
liardy korun. Vojáci dosta-
nou šest velitelsko-štáb-
ních strojů a 14 vozidel 
ve spojovací verzi. /čtk/

Krátce



Úřadující hlava státu svolala 
na dnešek důležitou poradu. 
Zeman se ještě nerozhodl –  
alespoň to tvrdí – jestli 
se bude podruhé ucházet 
o prezidentskou funkci. 
Tak chce slyšet, co si o jeho 
dalším pětiletém angažmá 
na Pražském hradě myslí 
jeho nejbližší. „Kdybych 
byl pevně rozhodnut, ať 
už tím nebo oním způso-
bem, takovou poradu bych 
nesvolával. Upozorňuji, že se 
samozřejmě tímto názorem 
svých spolupracovníků ne-
musím řídit, ale budu o něm 

přemýšlet,“ uvedl prezident 
minulý týden pro Český 
rozhlas. 

Zeman je zkušený politik 
a přání dvorních rádců 
jistě umí číst předem. Pokud 
jde o ně, nebude-li znovu 
nejvyšším mužem ve stá-
tu, ztratí podstatnou část 
„neformálního“ vlivu i oni. 
A třeba kancléř Vratislav 
Mynář přijde i o zhruba dva 
miliony korun ročně – tolik 
si na Hradě ve své funkci 
vydělává. V roce 2014, což je 
poslední veřejně známý údaj, 
činil kancléřův hrubý příjem 

2 163 072 korun, mluvčí 
Hradu si v témž roce vydělal 
874 524 korun.

Počet lidí pozvaných 
na poradu není jasný, Mynář 
ale jistě chybět nebude, 
stejně jako mluvčí Jiří Ov-
čáček. Ten účast na schůzce 
potvrdil. Pozorně prezident 
naslouchá také poradci Mar-
tinu Nejedlému nebo Hynku 
Kmoníčkovi, řediteli zahra-
ničního odboru Kanceláře 
prezidenta republiky, radí 
mu i bývalá nejvyšší státní 
zástupkyně, dnes sociálně-
demokratická poslankyně 
Marie Benešová. Právě ta 
říká: „Prezident dokáže být 
velmi paličatý a myslím, že 
nakonec bude záležet jen 
na tom, jak se cítí po zdra-
votní stránce.“ 

Jedno hlášení o zdravot-
ním stavu už si Zeman vy-
žádal. Koncem ledna za ním 
na Hrad přišli specialisté 
z Nemocnice Na Homolce. 
Ovčáček se posléze omezil 
na sdělení, že se kontrola 

týkala glykemie, tedy prezi-
dentova diabetu.

Rady, které dnes prezi-
dent dostane, jistě také 
nebudou první. Minulou 
sobotu se v Hodoníně 
konalo tradiční „výjezd-
ní zasedání“ členů jeho 
bývalého kabinetu. 
Se Zemanem se jich 
na zabijačce pořá-
dané exministrem 
zemědělství Janem 
Fenclem sešlo 
přesně jedenáct. 
O tom, že budou 
přátelé tlačit 
Zemana, aby znovu 
kandidoval, asi není 
pochyb. Stejně jako 
o tom, že by ve třia-
sedmdesáti letech 
nechtěl svou kariéru 
ukončit debaklem. 
Političtí pozorovatelé 
i marketingoví experti 
se zatím shodují, že 
na obzoru žádný silný sou-
peř, který by ho mohl 
porazit, vidět není.

| 4 | téma preziDentská volba

Jana  
Havligerová

stranu připravila

být či nebýt prezidentem
n miloš zeman se má dnes sejít 
s nejbližšími spolupracovníky. Chce 
slyšet jejich názor, zda má nebo nemá 
znovu kandidovat na post prezidenta 
republiky. Budou to ale pouze hlasy 
poradní. Prezident možná chce slyšet 
jen to, jestli má šanci zase vyhrát.

Ptát se, zda by v případě 
Zemanova opětovného 
vítězství vládl Pražskému 
hradu spolu s ním znovu 
i kancléř Vratislav Mynář, 
je skoro zbytečné. Prezi-
dentskou kancelář vede bez 
prověrky už přes tři roky 
a hlava státu po několika 
peripetiích v jeho případě 
zjevně dospěla k definitivní-
mu závěru: „Mynář prověr-
ku nepotřebuje, zažádal 
o ni z frajeřiny,“ prohlásil 
prezident v prosinci 2015. 
Z trablů s prověrkou se 
kancléř oklepal, a pokud se 
jich kdokoli jakkoliv dotkne, 
odkazuje na výsledek soudů. 
Mají se konat a dosud neko-
nají hned dva. 

V Česku kancléř před více 
než rokem podal u Měst-
ského soudu v Praze žalobu 
kvůli tomu, že mu Národní 
bezpečnostní úřad neudě-
lil bezpečnostní prověrku 
na nejvyšší stupeň utajení, 
tedy přísně tajné. Zaháje-
ní soudního líčení je stále 
v nedohlednu. Podobnou 
materií se má zabývat 
i Evropský soud pro lidská 

nejmocnější muž prezidentského úřadu

září 2013 

Mynář: „Bezpečnostní 
prověrku nutně nepotřebuju.“

září 2013

Zemanovi nevadí, že jeho kancléř 
nemá bezpečnostní prověrku.

říjen 2013

Zeman: „kancléř Mynář si musí  
co nejrychleji dodělat prověrku.“

prosinec 2013

Zeman: „Mynář příští týden zažádá 
o prověrku. když ji nedostane, 
na Hradě končí.“

Červenec 2014

kancléř Mynář chodí na nBÚ. 
na prověrku může čekat roky.

prosinec 2014

Mynář nemá ani po roce 
bezpečnostní prověrku, Zeman 
za něj hledá náhradu.

leden 2015

Mynář zdržel prověrku. Zeman 
se ohrazuje, že to nevěděl.

září 2015

Mynář prověrku nedostal. 
Zeman mu ale na Hradě místo 
najde.

prosinec 2015

Zeman: „Mynář prověrku 
nepotřebuje, zažádal o ni 
z frajeřiny.“

práva ve Štrasburku. Navíc 
pokud by Mynář u pražské-
ho soudu neuspěl, počítá 
s podáním kasační stížnosti 
k Nejvyššímu správnímu 
soudu. 

O současnou funkci se tak 
Mynář až do příštího roku 
rozhodně obávat nemusí. 
„Je třeba vyčkat konečného 
verdiktu,“ říká stereotypně 
mluvčí prezidenta Jiří Ovčá-

ček. Z čeho plyne Mynářova 
neohrozitelnost, je vícemé-
ně jasné. On a další mocný 
muž Hradu Martin Nejedlý 
přesvědčili Zemana, aby 
do prezidentské volby šel, 

v roce 2009 založili Stranu 
práv občanů-zemanovci, 
která organizovala petici 
za přímou volbu preziden-
ta. Dvojici Mynář – Nejedlý 
v minulosti k Zemanovi při-
vedl jeho někdejší poradce 
Miroslav Šlouf, oba po Zema-
nově boku věrně stojí přes 
deset let.

Mynář si uvědomuje, že 
s prezidentem stojí i padá. 
„V momentě, kdy odejde on, 
končím i já, odpověděl kanc-
léř loni na podzim na otázku 
médií, co bude v případě, že 
by Zeman post prezidenta 
neobhájil nebo by na něj 
nekandidoval.

Zákon přímo nestanoví, 
že šéf Kanceláře prezidenta 
republiky musí mít bezpeč-
nostní prověrku. Fakt, že jí 
nedisponuje, a NBÚ mu ji 
dokonce odmítl udělit, pova-
žují mnozí politici i experti 
za bezpečnostní riziko.

Jak je to s mynářem 
na hradě
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n Pařížská ulice je nej-
dražší nákupní třídou 
střední a východní 
Evropy. Realitní část 
skupiny PPF se tam 
kvůli maximalizaci 
výdělku rozhodla pro 
změnu svých záměrů.

Daniel Novák

Nejbohatší Čech Petr 
Kellner se rozhodl upravit 
svůj developerský plán 
na přestavbu historické 
nemovitosti v prestižní 
Pařížské ulici. Dům číslo 
22 se měl podle původní-
ho plánu změnit hlavně 
na luxusní byty. Developer 
se však rozhodl zvětšit podíl 
komerčních ploch jako jsou 
obchody a kanceláře.
 „Byznys plán projektu Pa-
řížská 22 byl částečně upra-

ven. V tuto chvíli řešíme 
podobu retailové části s tím, 
že aktuálně varianta počítá 
s jeho rozšířením. V části 
zbývajících prostor pak 
finalizujeme plán konečné 
podoby jejich využití,“ uvedl 
bez dalších podrobností Mi-
roslav Beneš, tiskový 
zástupce PPF Real 
Estate. 

Změnu deve-
loper udělal 
v době, když 
už v podstatě 
mohl začít 
stavět. Na za-
čátku roku to-
tiž pro projekt 
získal stavební 
povolení. Zatímco 
obchodní prostory tam 
již jen čekají na nastěhování 
nového nájemce, ve zbytku 
objektu není zvenčí patrná 
žádná stavební aktivita.

Přeměna konceptu podle 
specialistů na komerční 

nemovitosti dává smysl. 
„Myšlenku kancelářských 
prostor v Pařížské vnímám 
pozitivně. Je to lokalita 
žádaná určitým typem spo-
lečností a v současné době 
zde není mnoho kanceláří 
v nabídce,“ sdělila Katarina 

Wojtusiak, šéfka kan-
celářského odděle-

ní v poradenské 
společnosti 

CBRE. 
Z hledis-

ka nájmů 
za obchody 
je Pařížská 

nejdražší ulicí 
střední a vý-

chodní Evropy. 
Za metr čtvereční 

nejlepších obchodů se 
tam podle CBRE měsíčně 
platí klidně až 220 eur. To je 
ještě více než v ulici Na Pří-
kopě. Konzultanti očekávají, 
že poplatky se tam budou 
dále zvyšovat.

ppF přehodnocuje 
plány v pařížské

Právě  
v prodeji

srovnání hybridů
Mercedes C 350e vs. Kia Optima PHEV 

264743/57 inzerce
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Více než 700 bytů společnosti 
ČEZ v Písnici získá firma 
Kennial. Společnost, která 
podle obchodního rejstříku 
patří firmě Arca Capital 
Bohemia finančníka Pavla 
Krúpy, nabídla 1,305 miliardy 
korun.

Soubor panelových domů 
s 36 vchody tvoří větší část 
sídliště, které je nedaleko 
budoucí stanice metra D 
Písnice. Domy byly postaveny 
v letech 1987 až 1990 a jsou 
po částečné rekonstrukci. Ná-
jemníci s prodejem nesouhla-
sí a tvrdí, že měli slíbeno, že si 
budou moci byty odkoupit. To 
ČEZ odmítá. O nákupu bytů 
uvažovalo i hlavní město, 
nakonec ale nabídlo bezúroč-

nou půjčku Praze-Libuši, pod 
kterou Písnice spadá. 

Zastupitelé Libuše pak 
požadovali prodloužení 
termínu odevzdání nabídky 
do 27. června. „To proto, aby 
zastupitelstvo městské části 
Praha-Libuš mělo možnost 
po důkladném zvážení všech 
okolností, podmínek a pří-
slušných analýz rozhodnout, 
zda podá nabídku do veřejné 
soutěže,“ uvedl v prosinci 
minulého roku starosta Jiří 
Koubek (TOP 09). Energetic-
ký gigant však termín odmítl 
prodloužit.

Slovenský miliardář Krúpa 
se angažuje také například 
v kauze OKD, dříve nabídl, že 
firmu koupí. /čtk, sul/

byty v písnici koupil 
miliardář krúpa

Pod dalším ředitelem se 
kýve židle 
Vedení Prahy se chystá odvo-
lat dalšího ředitele příspěvko-
vé organizace. Tentokrát jde 
o ředitele pražských hřbitovů 
Martina Červeného, který 
organizaci vede od roku 2012. 
Odpovědný radní Daniel 
Hodek (ČSSD) se odvolává 

na údajně znepokojivé výsled-
ky auditu. Za odvoláním může 
být jeho snaha o zpřetrhání 
klientelistických vazeb, které 
jsou s organizací spojené.

Kauza Nemocnice 
Na Homolce pokračuje
Pražské vrchní státní zastu-
pitelství podalo obžalobu 

na šest lidí obviněných v sou-
vislosti se zmanipulováním 
veřejných zakázek Nemocnice 
Na Homolce. Počet obžalob 
týkajících se pražské nemoc-
nice tak vzrostl na dvě, třetí 
kauza je stále ve fázi vyšetřo-
vání. Podle dřívějších infor-
mací je mezi obžalovanými 
opět někdejší šéf nemocnice 
Vladimír Dbalý. /čtk/

Krátce

Za metr čtvereční 
nejlepších obchodů se 
v Pařížské podle CBRE 

měsíčně platí až 

220
eur. 
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n Velké peněžní ústa-
vy posilují význam 
bezhotovostních 
poboček. Přibližují se 
tak modelu nízkoná-
kladových bank.

Jaroslav Bukovský

Kvarteto největších ban-
kovních hráčů v Česku se 
vydalo do boje s hotovými 
penězi. Od letoška provozuje 
přes stovku poboček, jejichž 
přepážkami fyzicky neprote-
če ani koruna. Meziročně to 
znamená více než čtvrtinový  
nárůst. Celkový počet po-
boček přitom loni klesl o tři 
procenta, čímž bezhotovostní 
výspy českých bank získaly 
na významu. V průměru 

na sedmi pobočkách ze sta 
se tak už klienti finančních 
obrů setkají s hotovostí pou-
ze v automatech.

Jen Komerční banka za po-
slední rok počet bezhotovost-
ních poboček takřka 
zdvojnásobila, a to 
ze třinácti na 24, 
což je zhruba 
šest procent 
všech filiálek. 
„Roli sehrává 
také ekono-
mické hledis-
ko, hotovostní 
služby vyžadují 
vyšší náklady. 
Ke změně jsme při-
stoupili hlavně tam, kde 
nebyla pokladní služba často 
využívána,“ uvádí Michal 
Teubner z Komerční banky. 
„Letos plánujeme otevřít pět 

nových poboček a některé 
stávající pobočky do této po-
doby rekonstruovat,“ sdělila 
Kristýna Havligerová z České 
spořitelny.

Místo pokladen banky 
instalují na pobočky jen 

výběrové a vkladové 
automaty. Smy-

slem bezhoto-
vostních pobo-
ček je akvizice 
nových klientů 
a nabídka 
základních 

vkladových 
a úvěrových 

služeb. „Banky se 
snaží uvolnit pracov-

níkům na pobočkách ruce 
pro práci s vyšší přidanou 
hodnotou,“ uvádí poradce 
pro finanční instituce KPMG 
Michal Pobuda.

Stále více bankovních poboček 
už nepracuje s hotovostí

Komerční  
banka za rok zvýšila  

počet bezhotovostních 
poboček ze třinácti na 

24,
tedy téměř na 
dvojnásobek. 

Z energetiky

Kompetence 
regulátora
Energetický regulační úřad 
byl od roku 2001 zřízen jako 
správní úřad pro výkon regu-
lace v energetice. Je institucí 
nezávislou na rozhodnutích 
vlády a řídí se platnou českou 
a evropskou legislativou. 
Zásadními zákony jsou 
pro ERÚ energetický zákon 
(458/2000 Sb.) a zákon o pod-
porovaných zdrojích energie 
(165/2012 Sb.).

Patrně nejviditelnější 
činností instituce, která se 
dotýká prakticky každého 
občana, je regulace cen 
pomocí cenových rozhodnutí. 
Ta je nutná pro usměrnění 
přirozených monopolů typic-
kých pro energetická odvětví. 

K zásadním kompetencím 
ERÚ patří také stanovování 
podpory pro využití obnovi-
telných a druhotných zdrojů 
energie a kombinované výro-
by elektřiny a tepla. Je nutné 
si uvědomit, že tato podpora 
musí být v souladu s českou 

Alena Vitásková

i evropskou legislativou. 
Ministerstvo průmyslu a ob-
chodu proto z tohoto pohledu 
zajišťovalo povolení podporu 
vyplácet – bez této takzvané 
notifikace by operátor trhu 
(společnost OTE )podporu 
neměl vyplácet a příjemce by 
ji neměl přijmout.

ERÚ má také poměrně 
rozsáhlé pole působnosti 
v oblasti kontrol v energetice, 
tedy s výjimkou cenových 
kontrol v oblasti podporova-
ných zdrojů.

Důležitým posláním 
Energetického regulačního 
úřadu  je ochrana zákazníků 
a spotřebitelů jako potenci-
álně slabší strany, a to jak 
formou poradenské činnosti, 
tak prakticky – například při 
problémech s ukončováním 
smluv, změnou dodavatele 
a podobně. Důležitá je však 
i ochrana oprávněných zá-
jmů držitelů licencí a zacho-
vání soutěžních podmínek 
na trhu.

Díky výkonu dohledu ERÚ 
nad trhy v energetických 
odvětvích jsme například za-
vedli indikativní ceny plynu, 
které odběratele informují, 
na jaké hladině by se měla 
cena za plyn pohybovat.

autorka je předsedkyní erÚ

Výkupní cena syrového mléka (v korunách za litr)
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n Chovatelé ještě 
v létě dostávali za litr 
syrového mléka něco 
přes šest korun, nej-
méně za posledních 
sedm let. Trend se ale 
na podzim obrátil.

Dušan Kütner
 

Chovatelé dojnic i zpracova-
telé mléka si mohou alespoň 
trochu oddechnout. Výkupní 
ceny mléka totiž na podzim 
po dvou a půl letech přestaly 
klesat a podle Českého sta-
tistického úřadu se vydaly 
směrem vzhůru.

„Krize ještě není zažehná-
na, nicméně zemědělcům po-
mohly podpory včetně dvou 
záchranných balíčků a cena 
za mléko i vepřové maso 
zaznamenala mírné ožive-
ní,“ uvedla mluvčí Agrární 
komory Dana Večeřová.

V červenci klesla cena 
mléka, které mlékárny vyku-
pují od farmářů, v průměru 

výkupní ceny mléka  
se odrazily ode dna

na 6,10 koruny za litr. Bylo to 
nejméně od léta 2009, kdy se 
cena ocitla dokonce pod šesti 
korunami a zemědělci mléko 
na protest vylévali do polí.

V posledním loňském 
čtvrtletí ale cena oproti 
červenci až září stoupla 
o zhruba šedesát haléřů na  
6,82 koruny. Jen za prosinec 
pak již o dvacetník překro-
čila hranici sedmi korun. 
Ještě před třemi lety přitom 
cena atakovala hranici deseti 
korun.

Propad způsobilo zrušení 
letitých evropských mléč-
ných kvót předloni na jaře 

a embargo Ruska na dovoz 
mléčných výrobků z Evrop-
ské unie v reakci na proti-
ruské sankce. Výsledkem 
bylo hromadění zásob v EU 
a prudký pokles výkupních 
cen.

Farmáři, ale i mlékárny 
pak podle svých tehdejších 
vyjádření byly nuceny dlou-
hodobě vyrábět a prodávat 
pod výrobními náklady. Stát 
proto poté připravil dva po-
mocné programy, v jednom 
získali chovatelé dojnic  
600 milionů, ve druhé spo-
lečně s chovateli prasat  
559 milionů korun.

pramen banky

Počet bezhotovostních 
poboček v největších 
bankách

UniCredit Bank 51

Komerční banka 24

ČSOB 19

Česká spořitelna 7

Velké banky se tak v pří-
stupu k hotovosti přibližují 
nízkonákladovým menším 
bankám. „Všech 34 našich 
poboček je bezhotovostních 
a neprovozujeme na nich po-
kladní služby,“ uvádí mluvčí 
Air Bank Vladimír Komjati. 
Obdobná situace vládne 
například i v konkurenční 
Equa bank.

Český export 
zbraní dosáhl  
rekordu
Vývoz zbraní a vojenského 
materiálu z tuzemska loni 
stoupl o dvacet až třicet 
procent na rekordních  
18,9 až 20,2 miliardy korun. 
Letos bude růst nižší, neboť 
zbrojařské firmy dosáhly 
hranic svých výrobních 
možností. Teritoriální 
struktura vývozu se me-
ziročně příliš nezměnila, 
uvedl prezident Asociace 
obranného a bezpečnostní-
ho průmyslu ČR Jiří Hynek.

Další růst vývozu české-
ho zbrojařského průmyslu 
letos přibrzdí nedostatek 
pracovníků. „Nárůst už 
nebude tak rapidní. Výrobci 
jsou na hranici svých vý-
robních kapacit, většinou 
se jim nedaří shánět nové 
lidi,“ uvedl Hynek. Poptáv-
ka je podle něj vysoká, ale 
čeští výrobci nejsou schop-
ni ji naplnit. /čtk/  více e15.cz

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/export-ceskych-zbrani-pokoril-rekord-zbrojarske-firmy-vyrabi-na-hrane-kapacit-1328242


CME. Podle dostupných 
výročních zpráv bylo od roku 
2007 v zisku jen jednou, tržby 
se za tu dobu pohybovaly 
mezi třinácti až sedmnácti 
miliony korun.

„Ztráta odpovídá investi-
cím do získání nejkva-
litnějších vinic 
v Česku. Vinař-
ství je muselo 
získat v prů-
běhu několika 
uplynulých let 
tak, aby byl 
plně kontro-
lován hrozen 
a garantována 
kvalita vína,“ 
řekla předsedkyně 
představenstva Vinařství 
Tanzberg Konstancie Železná. 
„Investice do vinic se všude 
ve světě splácejí po několik 
generací. Takže je to vklad 
do budoucnosti,“ dodala.

Bývalý vládce televize 
Nova a europoslanec se 
alespoň může těšit z něko-
lika významných ocenění. 
Například v roce 2014 získalo 
ledové víno Tanzbergu hlavní 
cenu v soutěži Král vín. Před 
sedmi lety pak jejich sekt 
uspěl ve stejné soutěži v kate-
gorii šumivých vín. 

Za srdeční záležitost ozna-
čuje Zámecké vinařství Třebí-
vlice jeho majitel a uhlobaron 
Jan Dienstl, jenž se první 
úrody dočkal teprve před pěti 
lety. Sčítá přitom ještě vyšší 
ztráty než Železný. Vinařství 

loni i předloni proděla-
lo částky přes třicet 

milionů. Majitel 
je ale s vývojem 

smířen. „Ještě 
mnoho let 
budu v minu-
su. Logicky, 
vždyť jsme 

lahvovali prv-
ní úrodu v roce 

2012 a začali jsme 
ji prodávat v roce 

2014. V minusu ještě dva 
tři roky budeme určitě. Za tři 
roky se chci dostat do pro-
vozního zisku,“ řekl přede 
dvěma lety Dienstl v rozho-
voru pro týdeník Euro.

Jiným miliardářům 
a byznysmenům se však daří 
o poznání lépe. V miliono-
vých ziscích jsou například 
firmy Patria Kobylí, do které 
investoval exmajitel Třinec-
kých železáren Ivo Dubš, 
nebo Nové vinařství, v němž 
se angažoval agromagnát 
Gabriel Večeřa.
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n Vinařství exšéfa te-
levize Nova se od roku 
2007 dostalo do zisku 
jen jednou. Jiný vlast-
ník vinařství, uhloba-
ron ze severních Čech, 
nebyl v plusu nikdy.  

Dušan Kütner 

Vlastnit vinařství patří k ob-
líbeným koníčkům tuzem-
ských podnikatelů. Některým 
se ale jejich srdeční záležitost 
dost prodražuje. Vinařství 
Tanzberg bývalého šéfa 
a spolumajitele televize Nova 
a také expolitika Vladimíra 

Železného se stále nedaří do-
stat ze ztrát. V předloňském 
roce prodělalo přes sedm 
milionů korun, takže ztráta 
za posledních šest let dosáhla 
65 milionů korun. 

O finanční náročnosti své-
ho koníčku ví i spolumajitel 
těžařské společnosti Severní 
energetická a majitel Zámec-
kého vinařství Třebívlice Jan 
Dienstl. Severočeské vinařství 
předloni prodělalo 34 milionů 
korun, o dva miliony méně 
než v roce 2014.

Vinařství Tanzberg založil 
Železný v roce 1999, v roce 
divokého rozchodu s původ-
ním americkým investorem 
do televize Nova, společností 

dienstl i Železný prodělávají 
ve víně desítky milionů 

Dienstlovo  
vinařství v Třebívlicích 

prodělalo předloni  

34
milionů korun.

pramen výroční zprávy

Jak hospodaří vinařství miliardářů  
a známých osobností (v milionech korun)

2014 2015

vinařství (spolu)majitel tržby
čistý zisk/
prodělek

tržby
čistý zisk/
prodělek

Patria Kobylí ivo Dubš 162,3 5,7 162,9 6,1

Nové vinařství Gabriel večeřa 27,2 15,4 24,4 17,5

Zámecké vinařství 
Třebívlice

jan Dienstl 11,6 -36 13,5 -34

Tanzberg Mikulov vladimír Železný 16,8 -7,2 13,1 -8,1

prodělky nevadí. Za srdeční záležitost považuje své Zámecké vinařství třebívlice v severních Čechách jeho majitel a uhlobaron Jan 
Dienstl. S dosavadními soustavnými prodělky je smířen, s provozním ziskem počítá za tři roky.
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Soutěž na sídlo Lesů ČR 
vyhrál Chybik+Kristof
Vítězem mezinárodní 
architektonické soutěže 
na návrh dřevěného sídla 
státního podniku Lesy ČR 
se stal brněnský ateliér 
Chybik+Kristof architektů 
Ondřeje Chybíka a Mi-
chala Krištofa. Nové sídlo 
bude v Hradci Králové 
ve stejné lokalitě jako ny-
nější ředitelství podniku.

Domén s koncovkou  
.cz je už 1,28 milionu
Počet internetových do-
mén s národní koncovkou 
.cz loni vzrostl o padesát 
tisíc na více než 1,28 mi- 
lionu. Z toho 52 procent 
vlastnili jednotlivci a zby-
tek firmy, ukazují data 
internetového sdružení 
CZ.NIC. Nejvíce domén, 
a to 385 400, připadá 
na držitele z Prahy.

Cestující přibyli jak  
ČD, tak RegioJetu
Českým drahám loni 
vzrostl počet cestují-
cích téměř o 1,8 milionu 
na 171,5 milionu. Jeden 
z primárních konkurentů, 
RegioJet podnikatele Radi-
ma Jančury, loni ve svých 
vlacích v Česku a ve spo-
jích na Slovensko převezl 
3,72 milionu cestujících, 
meziročně o pětinu více.

Penta prodala AB 
Facility Francouzům
Skupina Penta Invest- 
ments podepsala smlou-
vu o prodeji sta procent 
ve správci budov AB Faci-
lity v Česku a na Sloven-
sku francouzské společ-
nosti Atalian. Strany cenu 
nesdělily, ale podle deníku 
HN by se mohla pohybo-
vat v řádu miliard korun.

Značka hodinek Swatch 
se vrací na český trh
Švýcarský gigant Swatch 
podepsal smlouvu s fir-
mou Design Trade o vý-
hradní distribuci hodinek 
pro český trh. Značka 
Swatch se tak po sedmi 
letech vrací do českých 
obchodů. První kolekce 
designových hodinek se 
má na pultech objevit 
v březnu. /čtk/  více e15.cz

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/svycarske-hodinky-swatch-se-po-sedmi-letech-vraceji-do-ceska-1328251
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n Česko může přijít 
o jednoho z potenciál- 
ních dodavatelů no-
vých bloků pro jaderné 
elektrárny v Dukova-
nech a Temelíně.

Jan Stuchlík

Japonská Toshiba, které patří 
také americký výrobce jader-
ných reaktorů Westinghouse, 
možná skončí s budováním 
nových jaderných elektráren. 
„Není pravděpodobné, že 
by Westinghouse prováděl 
stavební práce na budoucích 
jaderných elektrárnách. 
Cílem je eliminovat riziko,“ 
prohlásil prezident Toshiby 
Satoshi Tsunakawa. Japon-

ská agentura Kyodo citovala 
zdroje z firmy s tím, že 
Toshiba přestane přijímat 
objednávky týkající se stavby 
nových jaderných elektráren.

Pokud Toshiba opravdu 
přestane se stavbou nových 
elektráren, přijde Česko 
o jednoho z potenciálních do-
davatelů nových bloků v Du-
kovanech a Temelíně. „Zatím 
žádné rozhodnutí nepadlo, 
proto nemůžeme spekulovat 
o dopadech,“ uvedla k dů-
sledkům pro českou zakázku 
mluvčí Westinghouse Per-
nilla Lindberg Erikssonová. 
Dnes se zástupci českých 
ministerstev průmyslu a ob-
chodu a financí a elektráren-
ské společnosti ČEZ sejdou se 
zástupci Westinghouse, aby 
si vyjasnili detaily nabídky 

toshiba zvažuje útlum 
jaderného byznysu

Keysight koupí kalifornskou firmu Ixia

Americký dodavatel softwaru pro elektronický průmysl 
Keysight Technologies koupí kalifornskou technologic-
kou firmu Ixia, která vyrábí zařízení pro počítačové sítě. 
Transakce bude stát zhruba 1,6 miliardy dolarů.

Rusové napadli u WTO cla EU na jejich ocel 

Rusko se odvolalo ke Světové obchodní organizaci (WTO) 
proti rozhodnutí EU uvalit na dovoz ruské za studena 
válcované oceli antidumpingová cla. Sdělilo to ruské mi-
nisterstvo hospodářství. Podle něj Moskva poslala WTO 
žádost o pomoc při řešení tohoto sporu.

V elektrárně Fukušima našli roztavené palivo

Japonská firma Tepco oznámila, že se jí nejspíš podařilo 
lokalizovat část roztaveného jaderného paliva v elektrár-
ně Fukušima, kterou před šesti lety poničilo zemětřesení 
a tsunami. Tepco je provozovatelem elektrárny, kde se při 
havárii v roce 2011 roztavila jádra tří reaktorů. /čtk/

Krátce
Země množství Kurz

austrálie 1 19,155

Čína 1 3,697

dánsko 1 3,633

eMU 1 27,020

chorvatsko 1 3,614

Japonsko 100 22,191

kanada 1 19,323

Maďarsko 100 8,695

norsko 1 3,044

polsko 1 6,241

rusko 100 42,373

Švédsko 1 2,863

Švýcarsko 1 25,324

turecko 1 6,663

Usa 1 25,421

velká Británie 1 31,803

Kurzovní lístek ČnB Platnost od 30. 1. 2017 

název Kurz [Kč] Změna  [%]

cetv 67,30 0,37 

ČeZ 423,50 -0,12 

erste Bank 771,70 -1,43 

Fortuna 93,05 0,43 

kofola 412,00 1,73 

kB 887,50 -0,01 

Moneta 82,20 -0,30 

o2 cr 255,50 -3,62 

pegas 820,00 -0,29 

philip Mor. Čr 13 175,00 -0,19 

tMr 655,00 0,00 

Unipetrol 190,00 -0,34 

viG 613,70 -1,05

Celkový objem (v tisících korun) 431 860

akcie na pražské burze 30. 1. 2017 

Vývoj akcií společnosti 
toshiba

 pramen thomson reuters

500

400

300

200

100
1. 2. 2016 30. 1. 2017

250,3

467,8

158

209,1

americké jaderné elektrárny s technologií Westinghouse vogtle 
a vc summer stavěla původně společnost stone & Webster jako 
součást firmy chicago Bridge & iron company (cB&i). Jenže stavbu 
provázely spory s elektrárenskými firmami o nárůst nákladů, které 
podle toshiby způsobily nové požadavky amerického jaderného 
regulátora nrc. Westinghouse koupil stone & Webster v roce 2015, 
aby spory zažehnal a stavba mohla pokračovat. s cB&i se ovšem 
pořád soudí o dvě miliardy dolarů. na konci roku se ukázalo, že 
toshiba podcenila náklady amerických projektů. akcie firmy spadly 
během několika dnů o 44 procent.

osudná 
americká akvizice

americké firmy na stavbu 
tuzemských bloků. „Schůzka 
zrušena nebyla,“ uvedl český 
vládní zmocněnec pro jader-
nou energetiku Ján Štuller. 
Stejná jednání vede tento 
týden i s ostatními zájemci 
o stavbu českých reaktorů.

Toshibu k přehodnocení 
jaderného byznysu, který se 
na tržbách podílí zhruba tře-
tinou, donutily ztráty, které 
utrpěla kvůli nepovedené 
akvizici stavební společnosti 
Stone and Webster. Ta staví 
dvě americké jaderné elek-
trárny s reaktorem AP1000 

od Westinghouse, které se ale 
potýkají se zpožděním a už 
překročily původní rozpočet. 
Toshiba bude muset podle 
analytiků odepsat americká 
aktiva až šest miliard dolarů. 
Předloni přitom škrtla 2,3 mi- 
liardy dolarů z hodnoty sa-
motného Westinghouse. 

Japonská firma nyní musí 
rychle najít zdroje, z nichž 
miliardovou americkou díru 
zalepí. Do konce března vy-
člení do zvláštní firmy svou 
klíčovou divizi na výrobu 
paměťových čipů. Následně 
se pokusí o prodej části akcií. 

Spekuluje se o pětinovém 
podílu. Tsunakawa uvedl, 
že firma uvažuje o prodeji 
akciových podílů i v dalších 
dceřiných firmách a nemovi-
tostí. Potenciální transakce 
ovšem podle expertů může 
zkomplikovat účetní skandál, 
který se provalil v roce 2015 
a který naboural důvěru 
investorů v pravdivost infor-
mací o hospodářské situaci 
a hodnotě koncernu.

globální vliv. odklon japonské toshiby od jaderného byznysu poznamená i český temelín.
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n Asijská banka pro in-
vestice do infrastruk-
tury završila rok své 
existence. Podpořila 
devět velkých projek-
tů. Letos chce k 57 za- 
kládajícím zemím při-
brat až 25 dalších.

Tomáš Stingl

Rozvoj novodobé Hedvábné 
stezky patří k cílům Asijské 
banky pro investice do infra-
struktury (AIIB), která je vní-
mána jako konkurence Světo-
vé banky. Její hlavní hybnou 
silou je Čína. Banka v uplynu-
lých dnech vyhodnotila první 
rok své existence. Během něj 
schválila půjčky přesahující 
1,7 miliardy dolarů na devět 
velkých infrastrukturních 
projektů v Asii. Je mezi nimi 
například stavba dálnice M-4 
v Pákistánu, projekt plynové 
elektrárny Myingyan v Barmě 
nebo podpora budování 
plynovodu z Ázerbájdžánu 
do Evropy.

Letos banka plánuje půjčit 
další 2,5 miliardy dolarů na 10 
až 15 projektů. „Prioritu mají 
investice do rozvoje ekologic-
ké infrastruktury, obnovitel-
ných zdrojů, čisté dopravy 
a dalších projektů, které 

asijská investiční banka 
se otevírá dalším členům
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pomáhají v boji s globálním 
oteplováním,“ řekl prezident 
AIIB Jin Liquin. Podle něj by 
mohla letos banka, jejíž zá-
kladní jmění je 100 mili-
ard dolarů, přijmout 
k současným 57 
členům dalších 
25 z Afriky, 
Jižní Ameriky 
a také z Ev-
ropy.

Česká 
republika 
při startu 
AIIB členství 
odmítla s ohledem 
na kapitálový vklad, 
který by musela do banky 
vložit. Ani předpokládaného 
letošního rozšíření banky se 
zřejmě nezúčastní. „Otáz-

ka potenciálního členství 
není aktuálně projednává-
na. Nicméně vývoj kolem 
AIIB průběžně sledujeme 

a vyhodnocujeme,“ 
informovala Kate-

řina Vaidišová 
z ministerstva 

financí, 
do jehož 
kompetence 
problema-
tika spadá. 

„To, že ČR 
nevstou-

pila v první 
přístupové vlně 

do AIIB, neznamená, 
že by se české společnosti 
do projektů banky nemohly 
zapojit,“ upozornila ovšem 
Vaidišová.

AIIB
letos plánuje půjčit

2,5
miliardy dolarů na 

10 až 15 dalších 
projektů.

 pramen aiib

Projekty podpořené aiiB

Ázerbájdžán budování plynovodu do evropy

Bangladéš rozšíření energetické rozvodné sítě

Barma/Myanmar stavba elektrárny myingyan

Indonésie program na pomoc slumům ve 154 městech

Omán modernizace přístavu a ekonomické zóny Duqm

Omán příprava pro stavbu nové železnice

Pákistán stavba dálnice M-4 ze Shorkotu do Khanewalu

Pákistán rozšíření hydroelektrárny tarbela

Tádžikistán stavba silnice k hranicím s Uzbekistánem

Americký technologický sek-
tor odmítl imigrační výnos 
prezidenta Donalda Trumpa. 
Řada firem vydala nesou-
hlasná prohlášení, některé 
ale rozhodly, že budou 
finančně podporovat nejen 
své dotčené zaměstnance, 
ale i organizace pomáhající 
imigrantům.

Z technologických gigantů 
se mezi prvními ozval Goo-
gle. Jak uvedl jeho šéf Sundar 
Pichai, Trumpův výnos se 
týká nejméně 187 zaměst-
nanců firmy. Google je nyní 
bude finančně podporovat. 
Mimo to Google vytvořil kri-
zový fond s částkou ve výši 
čtyř milionů dolarů, který 
bude sloužit organizacím 
pomáhajícím imigrantům 
po celých Spojených státech. 

K novému nařízení se vy-
jádřil také Microsoft, podle 
něhož se dotklo nejméně 
76 zaměstnanců. „Věříme, 
že imigrační zákony mohou 
a měly by chránit veřejnost, 
aniž by poškozovaly svobodu 
projevu nebo náboženského 
vyznání,“ zaznělo z firmy, 
kterou vede Satya Nadella, 
rovněž imigrant. 

Pracovní portál LinkedIn, 
nyní už součást zmíně-
ného Microsoftu, v reakci 
na Trumpovo tažení rozšířil 
program podpory imigrantů 
také na území USA. V praxi 
to znamená, že firma bude 
úzce spolupracovat s nej-
méně třiceti pobočkami 
Mezinárodního výboru pro 
uprchlíky v celé zemi. /pav/ 
 více e15.cz

it firmy podpoří 
nechtěné imigranty

JSou proti. V microsoftu, vedeném indickým imigrantem  
Satyou nadellem, se nařízení dotklo nejméně 76 zaměstnanců.

Fo
to

 re
ut

er
s



| 10 | zahraniČí

n Kampaň před jarní-
mi volbami přinesla 
mnohá překvapení. Že 
za levici kandiduje Ha-
mon, je jedním z nich.

Zvolení bývalého ministra 
školství Benoîta Hamona 
kandidátem francouzské 
vládní Socialistické strany 
(PS) a jejích spojenců je dal-
ším překvapením v kampani 
před jarními prezidentskými 
volbami, jejichž výsledek je 
najednou velmi otevřený. 
Shodují se na tom francouz-
ská média. Podle týdeníku Le 
Nouvel Observateur výsled-
ky dosavadních průzkumů 
přestávají platit, teprve ty 
nadcházející naznačí skuteč-
né rozdělení sil.

Ankety dosud většinou při-
suzovaly vítězství v prvním 
kole 23. dubna šéfce krajní 
pravice Marine Le Penové. 
Spolu s ní by podle nich měl 
do rozhodujícího kola 7. květ-
na jasně postoupit François 
Fillon, který v listopadu 
překvapivě vyhrál primárky 
umírněné pravice. Na tře-
tím místě zpravidla končil 
nestraník, přívrženec levého 
středu Emmanuel Macron, 

jehož obliba zaskočila soci-
alisty, v jejichž vládě ještě 
nedávno působil. Jakémukoli 
předpokládanému kandidá-
tovi PS průzkumy předvída-
ly, že skončí čtvrtý až pátý.

Jakmile se François 
Hollande překvapivě rozhodl 
neusilovat o druhý mandát, 
byl favoritem primárek levi-
ce jeho ještě nedávný premi-
ér Manuel Valls, kterého ale 
nakonec porazil jasně pomě-
rem 59 ku 41 procentům hla-
sů Hamon. Široké veřejnosti 
dosud méně známý politik 
je od Hollanda a Vallse více 
nalevo a má naději sjednotit 
levici. Podporu mu ihned vy-
jádřil poražený Valls i bývalá 
šéfka PS Martine Aubryová 
a další osobnosti.

Nedělní jednoznačná vol-
ba Hamona je dalším proje-
vem odporu Francouzů vůči 
svým dosavadním politic-
kým čelným představitelům 
a míchá kartami v předvo-
lebním boji, napsal na svém 
webu politický týdeník Le 
Point. Rozhlasová stanice 
France Info připomíná, že 
Hamon byl mezi vzbou-
řenci proti neoblíbenému 
Hollandovi a přispěl k jeho 
prosincovému odstoupení 
z kampaně. /čtk/

Francouzská 
levice vyšle 
do volby hlavy 
státu hamona 

vzkříšení. „Socialistická strana již není onou padlou mrtvolou, 
za niž se označovala. Fotografie, na které si v neděli večer před 
sídlem strany podávají ruce Valls, generální tajemník strany Jean-
-Christophe Cambadelis a hamon (zleva), je psychologicky velmi 
silná,“ domnívá se rozhlasová stanice France info.
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Ochutnej 
knihu!
Studený předkrm: hovězí 
jazyk s kapiovou želatinou 
na kuskusové podestýlce. 
To vše přikryté skleněným 
zvonem, pod nímž krmi 
zušlechťuje kouř z třeš-
ňového dřeva. Takové je 
gurmánské pojetí literární-
ho popisu, v němž si jinak 
velmi legrační literární 
hrdina pomocí hadice za-
plňuje zplodinami z výfuku 
kabinu vlastního auta. Kdo 

četl román Švéda Fredrika 
Backmana Muž jménem 
Ove nebo viděl film knihou 
inspirovaný, už pochopil 
význam tohoto kulinářského 
chodu na nejnovějším menu 
budapešťského Knižního 
baru. Komu spojitost mezi 
nabízeným jídlem na talíři 
a jeho literární inspirací 
uniká, je kdokoli z personálu 
restaurace připraven vše 
objasnit, případně z díla 
zacitovat.

Podnik, který pomalu pro-
niká do širšího povědomí do-
mácích i návštěvníků města, 
na Facebooku oznamuje, 
jaký román jeho kuchaře 
podnítí k vytvoření labuž-
nické kreace na další týden, 
přičemž nejde o nějaké 
konkrétní jídlo z knihy, ale 
spíše o volně pojatou kreaci 

na popisované téma. Police 
podél stěn restaurace pojí-
mají zhruba tři tisíce knih, 
jež už inspirovaly k více než 
padesátce podávaných jídel.

V Knižním baru se sice 
snaží vyhovět právě aktu-
álním trendům v literatuře, 
ale jsou tu i věčná témata, 
shodou okolností z českého 
písemnictví. Hrabalovy 
Postřižiny tu přeložili jako 
Pivovarské capriccio, jež má 
na prostřeném stole podobu 
pivní polévky a na pivu pe-
čeného kolínka. Se Švejkem 
je tu zase spojen guláš podá-
vaný v plechovém ešusu.

Od talíře k literatuře? Nebo 
naopak? Rozhodně zajímavá 
fúze. A proč ne? Přejíst se 
i přečíst  je dovoleno!

autor je spolupracovníkem redakce

Náš člověk v Budapešti

Gregor Martin 
Papucsek 

zatím bez data. trumpova plánovaná návštěva Británie byla ohlášena, když mayová v pátek 
navštívila Bílý dům. Žádné konkrétní datum ale zatím stanoveno nebylo.
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mayová trvá na trumpově 
návštěvě, petici navzdory
n Milion Britů ne-
chce, aby americký 
prezident přijel 
na ostrovy.

Vláda britské premiérky 
Theresy Mayové je proti 
zrušení plánované letošní 
návštěvy nového americ-
kého prezidenta Donalda 
Trumpa, a to navzdory 
petici, kterou již podepsal 
milion Britů. Těm vadí, že 
Trump pozastavil program 
USA pro přijímání uprch-
líků a dočasně zakázal 
vstup občanům z několika 
převážně muslimských 

zemí. Podle zdroje z pre-
miérčina úřadu by však 
zrušení Trumpovy návštěvy 
Británie bylo populistickým 
gestem, které by narušilo 
vztahy mezi oběma zeměmi, 
píše web BBC.

Petici proti návštěvě 
Trumpa od soboty podepsal 
do včerejšího dopoledne 

víc než milion lidí, přičemž 
k tomu, aby se podnětem 
zabýval parlament, stačí sto 
tisíc podpisů. Kancelář Ma-
yové se však nechala slyšet, 
že by zrušení návštěvy bylo 
„populistickým gestem“ 
s tím, že „Amerika je důleži-
tým spojencem Británie a je 
nutné myslet dopředu“. /čtk/

irácký parlament pověřil vládu přijmout odvetná opatření za postup 
Usa vůči iráku. reaguje na dekret, jímž trump zakázal vstup do Usa 
lidem ze zemí, mezi nimiž je i irák. trumpa kritizovala i organizace 
islámské spolupráce, k níž patří přes 50 muslimských států. vyčítá 
trumpovi, že poškozuje společný boj proti islámským radikálům.

muslimské státy 
reagují
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n V Polsku vznikla 
databáze, jež zřejmě 
nemá ve světě obdoby. 

Polský Institut národní 
paměti (IPN), který se věnuje 
vyšetřování zločinů komu-
nismu a nacismu, zveřejnil 
na internetu seznam dozorců 
v koncentračním a vyhlazo-
vacím táboře Osvětim, čítající 
8500 jmen. Podle expertů 
jde o první takovou databázi 
v Polsku a zřejmě i na světě.

„Budeme se věnovat 
i dalším táborům,“ přislíbil 
šéf IPN Jarosław Szarek, 
který označil včerejšek 
za historický den. Posádku 
esesáků v Osvětimi se podle 
něj povedlo dát dohromady 
i díky tomu, že IPN disponuje 
vlastními prokurátory. Údaje 
o dozorcích jsou podle něj 
i odpovědí na mylná tvrzení 

o „polských koncentračních 
táborech“. Ve skutečnosti šlo 
o nacistické tábory v okupo-
vaném Polsku, resp. Osvětim 
byla za války přičleněna 
k Německu. „Několik desítek 
těchto lidí stále žije,“ tvrdí list 
Gazeta Wyborcza.

Databáze je výsledkem 
vyšetřování obnoveného 
komisí pro stíhání zločinů 
proti polskému národu v roce 
2011 na základě práce profe-
sora Aleksandra Lasika. Ten 
shromáždil údaje o 25 tisících 
esesáků působících v koncen-
tračních táborech v letech 
1939 až 1945.

Posádka Osvětimi čítala 
v různých obdobích od něko-
lika stovek až po 4480 ese- 
sáků a 71 dozorkyň v lednu 
1945, kdy tábor evakuovali 
před sovětskou armádou. 
Odsouzeno po válce jich bylo 
necelých 12 procent. /čtk/

poláci zveřejnili 
esesáky z osvětimi

JEŽÍŠ NADĚJE I PRO 
MAJETNÉ 
A VLIVNÉ

2. – 5. BŘEZNA 2017, BENICE

Přednáší RADIM PASSER
Více informací včetně programu  

je možné si vyžádat na  
info@maranatha.cz, případně 

na www.maranatha.cz

265449/20 inzerce

neJméně šeSt lidí přišlo včera o život v bojích mezi 
ukrajinskou armádou a proruskými separatisty na východě 
Ukrajiny. Počet mrtvých za posledních 48 hodin tak stoupl 
na jedenáct, uvedla agentura aFP a dodala, že jde o nejkr-
vavější boje od vyhlášení zatím posledního „neomezeného“ 
příměří před vánočními svátky. Boje se od neděle soustřeďují 
především na avdijivku a sousední obec Piski. 

„nEomEZEné“ Příměří
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V mešitě v Quebeku bylo 
zabito šest lidí
Dva mladíci zastřelili 
v neděli večer v islámském 
kulturním centru v kanad-
ském Quebeku šest lidí. 
Policie, která útok vyšetřuje 
jako teroristický čin, oba 
pravděpodobné pachatele 
zadržela. Jeden z nich má 
marocké kořeny. Nejméně 
jeden je studentem Lavalovy 
univerzity, která stojí ne-
daleko mešity, kde byl útok 
spáchán.

Strany rakouské vládní 
koalice zažehnaly krizi
Vedení obou stran rakouské 
vládní koalice – sociálních 
demokratů a lidovců – včera 
potvrdila nedělní dohodu 
upravující koaliční dohodu. 
Je tak prý zažehnána poli-
tická krize v zemi a vyhlídka 
na předčasné parlamentní 
volby. Řádné volby jsou v Ra-
kousku plánovány na pod-
zim příštího roku. /čtk/

Krátce
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každá generace by měla  
pro zemi něco udělat
n Je nositelem slavného jména, jeho 
šlechtický rod patří k nejstarším 
u nás. Spravuje zámek v Dymokurech. 
Od loňska je senátorem za top 09. 
Rozhodně je proti tomu, aby tradiční 
demokratické strany uzavíraly 
na vládní úrovni koalice s populisty. 
„V současnosti už nejde o spory mezi 
pravicí a levicí. Hlavní nebezpečí je 
v tom, že se nám populisté snaží sebrat 
politické hřiště,“ říká tomáš Czernin.

Fo
to

 j
iří

 k
oť

át
ko

 2
x

Pavel Otto

 Po Karlu Schwarzenber-
govi a Jaroslavu Lobkowi- 
czovi jste dalším členem 
významného šlechtického 
rodu, který vstoupil do vy-
soké politiky. Co vás k tomu 
vedlo?
Určitá tradice, pocit od-
povědnosti vůči této zemi. 
Na utváření jejího obrazu se 
členové naší rodiny po stale-
tí podíleli. V každé generaci 
přijde doba, kdy se člověk 
musí rozhodnout, co pro 
zemi udělá. Poznali to i ti, 
kteří byli apolitičtí a chtěli 
se veřejného života stranit, 
jako byl můj dědeček Rudolf 
Theobald. Když přišla v roce 
1938 doba ohrožení, cítil 
potřebu jednoznačně se 
postavit na stranu tehdejší-
ho Československa. Podepsal 
prohlášení české šlechty 
a zapojil se do delegací, které 
byly u prezidentů Beneše 
a pak Háchy, aby vyjádřily 
věrnost českému státu.

 
 A důvody vašeho vstupu 

do politiky?
Už nějaký čas, byť s přestáv-
kami, se snažím zasahovat 
do komunální politiky. Když 
vznikla TOP 09, zaujala mě 
její idea a hodnotové desate-
ro. A možná tam zafungova-
la i další věc. Můj otec, který 
se o politiku zajímal a měl 
vždy jasný politický názor, 
si z Karla Schwarzenberga, 

s nímž se kamarádil takří-
kajíc od peřinky, i z mého 
strýce Jaroslava Lobkowicze 
občas dělal legraci. Ptal se 
jich, jak mohou ve společ-
nosti politiků vydržet. 

Mě to dost mrzelo, proto-
že zvlášť vůči Karlu Schwar-
zenbergovi jsem cítil určitý 
dluh. Měl jsem to štěstí, že 
jsem u něj mohl být jako 
student v osmdesátých le-
tech několikrát na prázdni-
nách, podílel se na utváření 
mé osobnosti. V době, kdy 
jsem rodiče trápil úvahami, 
že se z Rakouska nevrátím 
domů, mi vynadal a řekl: 
Všichni jsme nešťastní 
z toho, že nemůžeme být 
doma. Co bys tady dělal, 
když se tvoji rodiče rozhodli 
žít doma? Tak tam zůstaň 
a věřme, že i my ostatní se 
jednou vrátíme.

 Lidem začalo 
vyhovovat, když 
nemusejí sami 
rozhodovat a někdo 
to dělá za ně. U nás 
je navíc velice 
nízká občanská 
angažovanost, což 
populistům také 
nahrává.
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 Jak vaše rodina prožila 
válku a minulý režim?
Nebyla to žádná radost. Dě-
deček byl v roce 1943 zatčen 
a vězněn nacisty, jeho maje-
tek byl převeden na protek-
torát. Po válce mu navrácen 
nebyl, musel se stále stěhovat 
do horšího a horšího bydlení. 
Často měnil zaměstnání, vět-
šinou ho po třech měsících 
propustili. Nejdéle pracoval 
v podniku Stavby silnic, 
kde jezdil s parním válcem. 
V roce 1964, kdy mu bylo 
šedesát, zůstal s babičkou 
a strýcem v Rakousku. Tam 
ale také neměl žádný majetek 
a pořádnou práci už nesehnal. 

Za prarodiči jsme byli 
v roce 1969, kdy mi bylo sedm 
let. Další roky otec své rodiče 
nesměl navštívit. První, koho 
na návštěvu pustili, jsem byl 
překvapivě já. Bylo to ale až 
v roce 1977. To už byl dědeček 
starý a nemocný. A hlavně 
zklamaný z toho, že to v pade-
sátých ani šedesátých letech 
neprasklo a nic se nezměnilo. 
Za Husákovy normalizace to 
bylo ještě horší.   

 
 Vaši rodiče také praco-

vali manuálně?
Otec nemohl studovat, byl 
řidičem náklaďáku a pak 
dvacet let jezdil se sanit-
kou. Maminka je rozená 
Lobkowiczová, její rodiče 
zůstali tady. Vystudovala dvě 
střední školy, pracovala jako 
zdravotní sestra. I když byla 
velmi pečlivá studentka, bylo 
jí jasně řečeno, že na medicí-
nu, kam chtěla, se nedostane. 

Důležitý moment nastal 
v roce 1968 při invazi „spřá-
telených“ armád, kdy jsme 
byli v Rakousku. Asi každý, 
kdo byl v té době v cizině, 
tam zůstal. V jedné vesničce 
v Horním Rakousku jsem na-
stoupil do první třídy. Chodil 
jsem tam jen týden a rodiče 
mi řekli, že jedeme do Švý-
carska. Tam jsme ale zůstali 
jen do dubna 1969 a jeli jsme 
domů. I když byla naděje 
na zlepšení poměrů v Čes-
koslovensku pramalá, stesk 
rodičů, obzvlášť maminky, 
po domově byl silnější.

 Kde jste žili?
Nejprve v Chodově u Kar-
lových Varů. Po narození 
bratra jako třetího dítěte už 
dvoupokojový byt nestačil 
a rodiče koupili dům v Rud-
ném u Nejdku. Byl to úplný 
konec světa, Krušné hory. 
Měli jsme tam ale klid, byl to 
takový vnitřní exil. Západo-
německá televize šla lépe 
než československá, dostali 

jsme se k informacím. Dospí-
vání jsem prožil se Svo-
bodnou Evropou a Hlasem 
Ameriky. Po dokončení sta-
vební průmyslovky mě dost 
překvapivě přijali na ČVUT. 
Když se někdo divil, co 
dělám na vysoké škole, říkal 
jsem, že revoluce už požírá 
své děti a my feudálové ji asi 
tolik nezajímáme.  

 
 Mimochodem se sanit-

kou jezdil ve filmu Zapome-
nuté světlo Antonín Kinský. 
Předobrazem byl váš otec?
Tonio Kinský skutečně hraje 
mého otce. A Bolek Polív-
ka pátera Pražana, který 
v Nejdku působí dodnes. 
Přišel tam v první polovině 
osmdesátých let a uvedl se 
větou: Dlouho mě tu mít 
nebudete, seberou mi státní 
souhlas. Velmi skeptické ná-
zory má dodnes. Film vznikl 
na reálných základech, rád 
se k němu vracím.

 
 Působíte jako místosta-

rosta Dymokur, kde vlast-
níte zámek. Jak místní lidé 
vnímali vaši kandidaturu 
do Senátu?
Návrat naší rodiny do Dymo-
kur byl poměrně kompliko-
vaný. Osobně jsem byl vždy 
přesvědčený, že tam patřím. 
To, co nám komunisté v Dy-
mokurech nemohli sebrat, 
byly hroby. Skutečnost, 
že jsem se tam vrátil ještě 
zaživa, je pro mě ohromnou 
satisfakcí. Místní obyvate-
le jsem poznával pomalu. 
Otec si je už nepamatoval 
a možná tam byly i nějaké 
nepříjemné vzpomínky. 

Návrat byl rozpačitý, chy-
by se staly na obou stranách. 
Nějakou dobu trvalo, než si 
na nás lidé zvykli. Když jsem 
v roce 2010 poprvé kandido-
val do Senátu, mělo to pro 
mě dvě roviny. Chtěl jsem 
vyhrát, což se tehdy nepo-
vedlo. A také mě zajímalo, 
jak dopadnu v Dymokurech. 
Vítězství v prvním kole jsem 
chápal tak, že mě lidé vzali 
zpátky.

 
 Už při vstupu do TOP 09 

jste chtěl do vysoké poli-
tiky?
To rozhodně ne. Když jsem 
v srpnu 2009 poslal přihláš-
ku do strany, domníval jsem 
se, že budu jen řadovým 
členem. Že za mnou o rok 
později přišli a chtěli, abych 
kandidoval do Senátu, mě 
zprvu dost zaskočilo. Pak 
jsem si uvědomil, že se ne-
mohu vymlouvat. Kandido-
vat byla moje povinnost.

 Co se podle vás po roce 
1989 udělalo špatně? 
Důsledně jsme se nerozlou-
čili s komunismem. Přitom 
nebyl o nic přívětivější než 
nacismus, který byl odsou-
zen jako nelidský režim. 
Tak komunismus všeobecně 
vnímán není. Došlo to tak 
daleko, že členství v KSČ se 
dnes často považuje za ja-
kýsi salonní přestupek. Že 
sametová revoluce proběhla 
bez násilí, bylo dobře. Mělo 
se ale jednoznačně říct, že 
minulý režim byl postavený 
na zločinné ideologii.

 Asi proto je minulost 
některých politiků vnímá-
na shovívavě, příliš nevadí 
ani jejich vazby na bývalou 
Státní bezpečnost. Čím si 
vysvětlit, že lidé v posled-
ních letech slyší na populis-
tická hesla?

Asi tím, že žijeme v hektické 
době. Lidem začalo vyho-
vovat, když nemusejí sami 
rozhodovat a někdo to dělá 
za ně. U nás je navíc velice 
nízká občanská angažova-
nost, což populistům také na-
hrává. Neříkám ale, že jinde 
v Evropě či v USA je to lepší. 

 Narážíte na Donalda 
Trumpa?
Bylo by pozitivní, kdyby si 
Evropa začala uvědomovat 
větší odpovědnost za svoji 
obranu. Když jsem poslou-
chal jeho inaugurační řeč, 
říkal jsem si, že pokud by 
to všechno splnil, tak bych 
snad chtěl být Američanem. 
Obávám se ale, že jestli se 
domluví se svým ruským 
protějškem, budeme možná 
do USA zase utíkat.

 Objevují se názory, že 
demokratické strany by 
měly uzavírat koalice s po-
pulisty, protože jedině tak 
je budou moci kontrolovat. 
Souhlasíte?
Ne, rozhodně nejsem příz-
nivcem koalic s populisty. 
Demokracie je vláda většiny. 
Pokud demokratické, ne-
populistické strany získají 
ve volbách většinu, je jejich 
povinností spolupracovat 
a hledat společná témata. 
V opačném případě by se 
mohlo stát, že o demokracii 
přijdeme. V současnosti už 
nejde o spory mezi pravicí 
a levicí. Hlavní nebezpečí je 
v tom, že se nám populisté 
snaží sebrat politické hřiště. 

 Nevyčerpal se styl poli-
tiky založený na soupeření 
myšlenek, programů?

Nesmíme zapomenout na to, 
že Adolf Hitler se také dostal 
k moci demokratickou 
cestou. A žádné pozitivní 
myšlenky a program neměl. 
Do podobné situace se 
můžeme dostat i dnes. I před 
nástupem Hitlera si tehdejší 
demokratické strany říkaly, 
že nemá sílu je porazit a zce-
la ovládnout Německo. 

 Proč ANO preference 
stoupají, a TOP 09 naopak 
klesají?
Je to tím, že ANO nabízí 
právě ta jednoduchá řešení. 
TOP 09 je pro přemýšlivější 
občany, kteří myslí na bu-
doucnost. Bohužel většina 
lidí všechno měří jen z velmi 
krátkodobého hlediska. 
Říkají: Mně je to jedno, 
stejně se penze nedožiji. Ale 
nejde přece jen o moji penzi, 
o příštích několik let, ale 
o to, v jaké zemi budou žít 
moje děti a vnuci. Kdo dělá 
politiku na jedno volební 
období, je neodpovědný. 
Politická práce musí mít 
dlouhodobou vizi.

vystudoval 
stavební 
fakultu ČvUt, 
pak pracoval 
jako projektant. 
v letech 1998 až 
2002 byl místostarostou obce 
dymokury, do funkce se vrátil 
v roce 2014. od loňského 
podzimu zastává post senátora. 
Je ženatý, má čtyři děti.

tomáš
Czernin (54)

 Když jsem 
poslouchal 
inaugurační řeč 
Donalda Trumpa, říkal 
jsem si, že pokud by 
to všechno splnil, tak 
bych snad chtěl být 
Američanem. 
Obávám se ale, že 
jestli se domluví 
se svým ruským 
protějškem, budeme 
možná do USA  
zase utíkat.



Zdravotnictví 
se odkopává
Stát příští rok přispěje čes-
kému zdravotnictví  
o 3,5 miliardy korun více 
než letos a stejný nárůst, 
pokud bude spolupracovat 
sněmovna, by se měl konat 
i v roce 2019 a také 2020. 
Ve volebním roce nechce být 
nikdo za škarohlída, který 
nepřeje nemocničním léka-
řům platy a pacientům péči. 
Pro zajištění těchto a sou-
visejících výdobytků zná 
vláda Bohuslava Sobotky už 
celé tři roky jen jediný re-
cept – peníze, lopaty peněz, 
hory peněz. Takže včerejší 
rozhodnutí vlády o dalším 
a ještě dalším navýšení pla-
teb za státní pojištěnce není 
zvlášť překvapivé. 

Ale zdravotnictví nemůže 
jenom slavit. Čím více peněz 
se do systému sype ze státní-
ho rozpočtu, tím více vyniká 
podivná podstata jeho finan-
cování. Stát platí zdravotní 
pojištění za celých šedesát 
procent všech občanů a jeho 
platby činí zhruba čtvrtinu 
všech příjmů veřejného 
zdravotního pojištění. Vzhle-
dem k minimální pacientské 
spoluúčasti, která se v Česku 

pohybuje kolem 15 procent 
a patří k nejnižším v OECD, 
je český systém extrémně 
citlivý na výkyvy ekonomic-
kého cyklu. 

Dokud se ekonomice daří, 
je hej, ale jakmile hospodář-
ství přibrzdí, prudce klesá 
výběr pojistného a vzniklou 
díru nemůže zaplnit nic ji-
ného než další tlak na výdaje 
z eráru. S tímto strukturál-
ním problémem Sobotkova 
vláda stejně jako všechny její 

předchůdkyně neudělala nic. 
K pochybné cti jí slouží, že 
se to ani nesnažila slibovat, 
natož předstírat. To ale nic 
nemění na tom, že systém 
financování zdravotnictví 
je nemocný a potřebuje 
reformu.

Dalším důkazem je debata, 
která se rozjela kolem vy-
jmutí nemocnic z působnosti 
zákona o registru smluv. 
Právě o něm a dalších výjim-
kách by zítra měli jednat po-
slanci. Registr smluv mimo 
jiné vrhl světlo na zajímavou 

praktiku, kterou si při svém 
financování vypomáhají 
nemocnice. Pro příklad – 
nakoupí tisíc balení léků 
po stokoruně, zdravotní po-
jišťovně vyúčtují stotisícový 
náklad, a jakmile dostanou 
peníze, požádají zpětně do-
davatele léku o množstevní 
slevu. Pokud by činila třicet 
procent, dostane nemocnice 
od dodavatele třicet tisíc, 
s nimiž může naložit dle 
uvážení.

O tomto systému, který by 
v jiném prostředí šlo celkem 
bez uzardění považovat 
za pojistný podvod, vědí celá 
léta všichni včetně pojišťo-
ven. Kde není žalobce, není 
soudce, ale registr smluv 
učinil tuto pochybnou praxi 
příliš viditelnou. Jakmile se 
v minulosti objevily snahy 
tyto finty omezit, nemocnice 
reagovaly zoufalými prohlá-
šeními, že zrušení zpětných 
slev by je finančně zhunto-
valo. Ono je totiž skutečně 
celkem pravděpodobné, 
že ředitelé nemocnic si ty 
peníze nestrkají do kapes, 
ale financují z nich jiné, 
nerentabilní provozy.

Zásadní otázkou ovšem 
není, zda si systém, který 
se tváří jako klientský, ale 
přitom je státní, a v němž 
se nemocnice musejí držet 
nad vodou šizením pojišťo-
ven, zaslouží změnu. Hlavní 
otázkou je, zda se s plánem 
takové změny dají vyhrát 
volby. A na tu si málokdo 
troufá hledat odpověď.

Komentář

Martin Čaban

Hlavní problém 
nespočívá v tom, 
jestli zdravotnictví 
potřebuje změnu, 
ale v tom, jestli se 
s plánem na změu 
dají vyhrát volby.
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 Naše země potřebuje levici,  
ale levici, která je moderní  
a inovativní,

řekl kandidát francouzských 
socialistů na post prezidenta 
Benoît Hamon 
str. 10
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Český komiksový pravěk 
měl velké hvězdy

zakladatel

(tragikomedie, Usa, 115 minut)
režie: John Lee Hancock
hrají: Michael keaton, nick 
offerman, Laura dernová
premiéra: 26. ledna
hodnocení: 70 %
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n Nakladatelství Ak-
ropolis vydává knihu 
Před komiksem s pod-
titulem Formování do-
mácího obrázkového 
seriálu ve 2. polovině 
XIX. století. Část autor-
ského týmu stojícího 
za Dějinami česko-
slovenského komiksu 
20. století v novince 
poodhaluje kořeny 
grafického vyprávě-
ní v 19. století. „Čeští 
tvůrci znali zahraniční 
komiksy a uměli na ně 
rychle reagovat,“ říká 
jeden z autorů knihy 
martin Foret.

Stanislav Šulc

 Co vás při pátrání v čes-
kém komiksovém pravěku 
nejvíc překvapilo?
Asi to, jak dobře domácí 
tvůrci často znali seriály 
svých západních kolegů 
a jak rychle na ně dokázali 
tvůrčím způsobem reagovat. 
Překvapivé pro mne také 
bylo, jak moc byl domácí 
obrázkový seriál od počátku 
spjat s politikou a politickou 
satirou.

 Jaké byly největší tu-
zemské superhvězdy této 
doby?
V jistém smyslu bychom 
za superhvězdy mohli po-
važovat velká jména, která 
známe z jiných oblastí kul-
tury. Reprodukujeme v knize 
například obrázkový seriál 
od Josefa Mánesa nebo hned 
několik seriálů od Mikoláše 
Alše, který vedle českého tis-
ku hojně publikoval i na Slo-
vensku. Kolega Tomáš 
Prokůpek objevil dokonce 
jeden obrázkový seriál, jehož 
textová stránka je dílem 
Jana Nerudy. Ale tito autoři 
si k tvorbě obrázkových se-
riálů spíše odskakovali, byť 
zrovna Aleš poměrně často 
a výrazně. 

 A z těch méně známých?

americký 
sen s hořkou 
příchutí
Iva Přivřelová

Nepříliš úspěšný obchodní 
cestující s multimixéry Ray 
Kroc se v roce 1954 seznámil 
s bratry McDonaldovými 
a rozhodl se jejich systém 
rychlého občerstvení rozšířit 
po celých USA. Jak to dopad-
lo, víme, McDonald’s má ně-
kolik poboček i u nás. Nový 
film Zakladatel ukáže, jak 
budování impéria probíhalo.

Režisér John Lee Hancock 
se na příběhy podle skuteč-
nosti poslední dobou specia-
lizuje, většinou je ovšem točí 
s notnou dávkou sentimentu, 
až divácké podbízivosti. 
To ukázal sportovní doják 
Zrození šampiona, za který 
Sandra Bullocková dostala 
Oscara. Jeho nejnovější 
portrét úspěšného Ameri-
čana sleduje klasický příběh 
o vytrvalosti, která vede 
k naplnění amerického snu. 
Na komerční hollywoodské 
dílo ale netradičně ukazuje, 
že k úspěchu je třeba i dost 
lhaní, umlouvání, egoismu 
a ochoty porušovat sliby 
i smlouvy.  

Problematického hrdinu 
hraje s přesvědčivou energií 
Michael Keaton, který 
má na roli i odpovídající 
nejednoznačné charizma 
a fyziognomii i schopnosti, 
aby stále zůstával vrstev-
natou postavou. Jeho Ray je 
zpočátku sympatický snílek. 
Jakmile se mu začne dařit, 
sympatie vyprchávají, ač film 
je svým protagonistou stále 
fascinován, snaží se končit 
smířlivě a Kroca nečeká trest 
za jeho hříchy, ale miliony. 

Zakladatel se ani nepouští 
do kritiky kultury rychlého 
občerstvení, případně kvality 
jídla McDonaldu. Servíruje 
i tak dost kyselou omáčku 
k obvyklému svižnému, 
tragikomickému hambur-
geru plnému poutavých 
historek z dějin amerických 
restaurací.

autorka je spolupracovnicí redakce

Za asi nejvýznamnější hvězdu 
bychom mohli označit Karla 
Václava Klíče, který obrázko-
vé seriály publikoval nejen 
v zásadě napříč celou monar-
chií, ale dokonce i v Británii. Je 
také autorem seriálu o stréčku 
Mrkvičkovi, první výrazné 
navracející se postavy, která 
se v roce 1867 objevila ve dvou 
seriálech na pokračování (viz 
obrázek).

 Jak na tom byli čeští au-
toři ve srovnání se světem?
O Klíčovi se píše i v globál-
ních dějinách komiksu a jeho 
reputace mu přinesla hned 
několik významných redakč-
ních postů, Gustav Jaroslav 
Schulz je se značným uzná-
ním uváděn třeba v knihách 
o slovinské karikatuře. Centry 
rozvoje obrázkového seriálu 
i karikatury obecně byly 
nepochybně Anglie a Francie, 
čím dále na východ, tím byl 
rozvoj o něco opožděnější. Ale 

v rámci německojazyčného 
prostoru, kam české země 
geopoliticky patřily, byli do-
mácí autoři myslím srovna-
telní se svými kolegy.

 Dnes jsou komiksy 
vnímány především jako 
zábava, jak tomu bylo  
v 19. století?
Žádnou reflexi věnovanou 
specificky obrázkovému 
seriálu se nám dohledat 
nepodařilo. Ale co můžeme 
usuzovat ze samotných  
periodik, která obrázkové se-
riály tiskla, poměrně dlouho 
je redakce nevnímaly jako 
něco specifického. Obrázko-
vý seriál neměl v novinách 
a časopisech vyčleněný 
zvláštní prostor, ten si vydo-
býval až postupně. Objevoval 
se výrazně nepravidelně 
a nebyl zásadně odlišen 
od jednotlivých karikatur.

 A cílové publikum?

V 19. století byl domácí 
obrázkový seriál určen 
dominantně dospělým. 
V samotných počátcích, které 
lze klást do revolučního roku 
1848 a s ním spjatého rozvoje 
českojazyčného tisku, se totiž 
jednalo především o dílka 
satirická, spjatá s nějakou 
konkrétní osobou či událostí 
tehdejší politiky. Později 
se rozšířily i další, nepoli-
tické náměty, jako napří-
klad karambolné příhody 
nejrůznějších excentrických 
pánů, ale stále především 
v humoristických a satiric-
kých časopisech určených 
dospělým čtenářům. Seriálů 
určených dětem přibývalo až 
od osmdesátých let 19. století, 
což samozřejmě souviselo 
obecně s rozšiřováním nabíd-
ky dětských časopisů a konec 
konců i s rozvojem dětem 
a mládeži určené literatury.

Celý rozhovor na e15.cz

http://magazin.e15.cz/kultura/komiksovy-historik-cesky-komiksovy-pravek-mel-velke-hvezdy-prispival-i-neruda-1328222
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Živel. mohutné 
lesní požáry, které 
od poloviny ledna 
sužují jih středního 
Chile, ničí divokou 
přírodu, ze které 
utíkají koně. Živel si 
už vyžádal jedenáct 
lidských obětí. Podle 
chilských médií ha-
siči bojují se zhruba 
120 požáry, z nichž 
mají pod kontrolou 
polovinu. oheň se- 
žehl už téměř  
3700 kilometrů čtve-
rečních porostů, více 
než území lucem-
burska, a zničil přes 
tisíc domů.
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n Turisté si Paříž spo-
jují s historií. K nej-
navštěvovanějším  
místům tam však patří 
téměř novostavba – 
Pompidouovo cent-
rum přezdívané též 
rafinerie Pompidou.  

Když 31. ledna 1977 prezident 
Valéry Giscard d’Estaing 
otevíral Centre Georges 
Pompidou, byl asi rád, že 
se projekt jmenuje po před-
chůdci. Futuristická kreace 
působila v centru Paříže jako 
pěst na oko a u mnohých 
vzbuzovala odpor a hnus. 

Vznikaly přezdívky jako 
rafinerie, zapomenuté lešení 
nebo šrotiště. Budova působí 
nezvykle i čtyřicet let 
po svém vzniku. Je 
totiž naruby. Kon-
strukční sys-
tém, instalace, 
technické 
zabezpečení 
i komunikace 
vedou nepo-
krytě po vněj-
ší fasádě. 
A navíc ty barvy: 
modré potrubí je 
kanalizace, zelené 
vodovod, žluté rozvody elek-
třiny, bílé znamená vzducho-
techniku a červená zůstala 

pro dopravu, tedy pojízdné 
schodiště vinoucí se napříč 
fasádou.

Neobvykle členěná 
budova působí 

nedokončeným 
dojmem, ovšem 

opak je prav-
dou. Uvnitř 
se nachází 
pouze čistý 
prostor se 

světlou 
výškou sedmi 

metrů, aniž by 
bylo třeba jediné 

podpory či schodi-
ště. To nabízí nekonečnou 
variabilitu a rozmanitost 
využití. Dojem umocňuje 

i rozlehlost plochy, každé 
ze šesti podlaží má rozměr 
přibližně bdvou fotbalových 
hřišť. Díky tomu vystačí 
nejznámější tamní instituce 
– Národní muzeum moder-
ního umění – jen se čtvrtým 
a pátým patrem, čímž se 
i tak podlažní rozlohou řadí 
mezi největší muzea svého 
druhu. Pohříchu za čtyřicet 
let existence do jeho prostor 
pronikl s expozicí jediný 
český umělec. V roce 2008 se 
jím stal podivínský kyjovský 
fotograf Miroslav Tichý.

S návrhem na stavbu 
kulturního centra, do něhož 
by se vešly sbírky umění, 
veřejná knihovna, kinosály 

i další kulturní provozy, při-
šel v roce 1969 francouzský 
prezident Georges Pompi-
dou. V mezinárodní archi-
tektonické soutěži se sešlo 
sedm stovek návrhů. 

Porota v čele se známým 
architektem Oscarem 
Niemayerem vybrala návrh 
č. 466 od tehdy neznámých 
architektů Renza Piana 
a Richarda Rogerse. Pro oba 
autory znamenalo centrum 
veleúspěšný mezník v další 
kariéře. Piano později pro-
jektoval například New York 
Times Tower v New Yorku, 
Rogers mrakodrap banky 
Lloyd’s či obří stadion Mille-
nium Dome v Londýně. /mec/

Výročí týdne

První  
návštěvníci zažili  
šok z architektury  

Pompidouova střediska 
právě před

40
lety.

Centre pompidou aneb klenot v divné kůži


